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 توقف موقت
  اصلاح اساسنامه 
صندوق بازنشستگی مس

رییــس دیوان عدالت اداری دســتور موقت 
توقــف اجــرای اصــاح اساســنامه صنــدوق 

بازنشستگی شرکت مس را صادر کرد.
بــا  نشســت  در  پورابراهیمــی  محمدرضــا 

مظفری رییس دیوان عدالت اداری گزارشی 
از نتیجه کارگروه تخصصی تشــکیل شــده 
با همکاری کمیســیون اقتصادی، معاونت 
قوانین و مرکز پژوهش های مجلس درباره 

ارائــه  مصوبــه  ایــن  قانونــی  مغایرت هــای 
کــرد و افــزود: مصوبــه شــورای عالــی رفاه و 
تامیــن اجتماعــی با اصل خصوصی ســازی 

مغایرت دارد.
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 مهخت رول آمیهب غلتک 
به دمت سنردمهن داخلی در گن4زسین؛

 رتبه برتر »گهرزمین« 
در جشنواره ملی حاتم

چهارمین جشــنواره ملی حاتم) حمایت از تولید ملی( 
با حضور مقامات و مسوولان دولتی و جمع کثیری از 
فعالان اقتصادی کشور در سالن همایش های صدا و 

سیمای جمهوری اسلامی ایران برگزار شد.
به گزارش اقتصاد کرمان، در این جشنواره از شرکت 
سنگ آهن گهرزمین بعنوان کسب مقام برتر در حوزه 

بومی سازی رول آسیاب غلتک تقدیر بعمل آمد.
گفتنی است شرکت سنگ آهن گهرزمین در راستای 
فرمایشــات مقــام معظــم رهبــری مبنــی بــر حمایت از 
تولید داخلی و تحقق شعار سال) تولید، دانش بنیان، 
اشــتغال آفریــن( بــرای اولیــن بــار در کشــور موفــق بــه 
ساخت رول آسیاب غلتک شد که این مهم، دستاوردی 

بی نظیر در صنعت بومی سازی به شمار می آید.

در رامتهی سع4فی الگاههی ب4ت4 بخش تعهون 
صارت پذر4فت؛

گهرزمین سمنگان؛تعاونی 
برتر استان کرمان

در هفدهمین آیین تقدیر از تعاونی های برتر اســتان 
کرمان و در راســتای شناســایی و معرفی الگوهای برتر 
بخش تعاون، تعاونی مســکن گهرزمین ســمنگان به 

عنوان تعاونی برتر استان معرفی شد.
بــه گــزارش اقتصــاد کرمان به نقــل از روابط عمومی و 
امور بین الملل شرکت سنگ آهن گهرزمین؛ در این 
مراســم که با حضور اســتاندار، مدیرکل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی استان، معاون اقتصادی استاندار، دکتر 
پورابراهیمی رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی، دکتر زاهدی نماینده مردم کرمان و راور در 
مجلس شورای اسلامی و تعاونی های منتخب برگزار 
شــد ، از شــرکت تعاونی مســکن گهرزمین ســمنگان 
بــه عنــوان یکــی از برگزیــده های این جشــنواره که در 
حوزه ســاخت مســکن اســتان کرمان خوش درخشید 

تجلیل بعمل آمد.

ماد 4۶ ررهلی در پهرهن کاارت4 نخست؛

 فروش خوب »فجهان« 
در مرداد

گزارش عملکرد فروش مردادماه ۱۴۰۱ شرکت فجهان 
منتشــر شد.به گزارش اقتصاد کرمان، مجتمع جهان 
فــولاد ســیرجان موفــق شــد ســود ۴۶ ریالــی را بــرای 

سهامداران خود محقق کند.
براساس این گزارش، فجهان در پایان کوارتر نخست 
موفــق شــد ســود ۴۶ ریالــی را بــرای ســهامداران خــود 
محقق کند. ســود این شــرکت در بهار ســال گذشــته 

۱۹۲ ریال بود.
فجهــان در مــرداد مــاه فــروش خــوب ۱۱.۳۲۷ میلیــارد 
ریالــی را ثبــت کــرده اســت. و ایــن در حالــی اســت که 
فروش مرداد ســال گذشــته ۴.۷۷۹ میلیارد ریال بود. 
همچنین این رقم در مقایسه با درآمد ماه گذشته رشد 

۱۱ درصدی را تجربه کرده است.
کل درآمد سال گذشته ۱۰۸.۴۸۲ میلیارد ریال گزارش 
شده است. بنابراین فجهان در پنج ماه ابتدایی از سال 
۱۴۰۱ موفق شــده ۴۴ درصد از بودجه ســال گذشــته را 
پوشــش دهد. شــمش و میلگرد بیشــترین وزن ســبد 
فــروش ایــن مجموعه را تشــکیل می دهد. نرخ فروش 
ایــن محصــولات در ایــن ماه به ترتیب با کاهش ۵ و ۶ 
درصدی نسبت به ماه گذشته ۱۳۳ و ۱۴۹ میلیون ریال 
گزارش شده است. با توجه به فروش خوب شرکت در 
تیر و مرداد ماه و با در نظر گرفتن موجودی انبار خوب 
فجهان همه چیز برای دستیابی سود بهتر در ۳ ماهه 
دوم آماده است. البته خوب است بدانید تنها ریسک 
شــرکت برای تحقق ســناریو مذکور کاهش قیمت در 

بازارهای جهانی خواهد بود.

ب4ای اولین بهر در کشار تامط گن4صرعت صارت 
گ4فت:

 ساخت دامپتراک ۱۵۰ تنی 
با رانش برقی 

برای اولین بار در کشور ساخت و تولید دامپتراک ۱۵۰ 
تنی با رانش الکتریکی توســط شــرکت فنی مهندسی 
گهــر صنعــت آغــاز شــد. رییــس هیات مدیره شــرکت 
گهرصنعــت بــا اعــلام ایــن خبــر گفــت: شــرکت گهــر 
صنعــت بــا بهره گیری از توانمنــدی ها و ظرفیت های 
بالای داخلی برای اولین بار در کشور عملیات ساخت 
و تولیــد دامپتــراک هــای ۱۵۰ تنــی با رانــش برقی را به 

همت متخصصین ایرانی آغاز خواهد نمود.
علیرضا سعادتمندی افزود: در همین زمینه مفتخریم 
که برای اولین بار در کشور ،سامانه ۱۰۰ درصد بومی 
کنتــرل مانیتورینــگ دامپتراک ۱۵۰ تنی با رانش برقی 
نیز توسط این شرکت ساخته شده است که در آیینی 
با حضور مســئولان رونمایی می گردد. گفتنی اســت، 
طی مراسمی، آغاز عملیات طراحی و ساخت دامپتراک 
۱۵۰ تنــی برقــی و رونمایی از ســامانه ۱۰۰ درصد بومی 
کنتــرل و مانیتورینــگ دامپتــراک ۱۵۰ تنــی الکتریکــی 
که هر دو برای اولین بار در کشور توسط شرکت گهر 
صنعت با همراهی شرکت نگین گهر خاورمیانه صورت 

گرفته است برگزار شد.

به سصابه هیهت اسرهی صردوق بهزنشستگی سس، 
انجهم  د

معرفی سرپرست موسسه 
صندوق بازنشستگی مس

 محســن یزدانــی راد عضــو هیــات مدیــره موسســه 
مصوبــه  بــا  مــس  شــرکت  بازنشســتگی  صنــدوق 
هیــات امنــاء به عنوان سرپرســت موسســه صندوق 
بازنشستگی شرکت ملی صنایع مس ایران منصوب 

شد.
در این جلســه که با حضور دکتر علی رســتمی مدیر 
عامل شرکت ملی مس، رئیس هیات مدیره و اعضای 
هیــات مدیــره صنــدوق بازنشســتگی شــرکت مس و 
معاونــان مالــی و اقتصــادی و مدیــران گروه حراســت 
و روابــط عمومــی برگــزار شــد، بــا تقدیــر از زحمــات 
آرمان حسنی، یزدانی راد به عنوان سرپرست جدید 

معرفی گردید.
بــر اســاس ایــن گــزارش، محســن یزدانــی راد دارای 
لیســانس فیزیک از دانشــگاه باهنر کرمان و مدرک 
فوق لیســانس در رشــته MBA از دانشــکده اقتصاد 

دانشگاه تهران است.
گفتنــی اســت از ســوابق محســن یزدانــی راد کــه از 
کارمنــدان رســمی شــرکت ملــی مــس انتخاب شــده 
است، می توان به معاونت بازرگانی شرکت خدمات 
بازرگانی مس، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت 
تجهیــزات صنایع و معــادن میمند ایرانیان، معاونت 
توســعه و عضو هیات مدیره شــرکت ســرمایه گذاری 
مــس سرچشــمه، مدیرعامــل و عضــو هیــات مدیــره 
شــرکت ســرمایه گذاری نواندیشان کرمان، معاونت 
بازرگانی شرکت سرمایه گذاری گل گهر، مدیرعامل 
و عضو هیات مدیره شرکت پالایش نفت ایوان اروند 
و مدیرعامــل وعضــو هیــات مدیره شــرکت معدنی و 

صنعتی صبانور )سهامی عام( اشاره کرد.

 رریس هیأت سدر4ا 
 4کت سلی صرهرع سس ار4ان سط4ح ک4د

 تولید مشارکتی 
یک میلیون تن کاتد مس

شــرکت ملــی صنایع مــس ایران رســیدن تولید یک 
میلیــون تــن کاتــد را از طریــق ایجــاد مشــارکت بــا 
شــرکت های صنــدوق بازنشســتگی مــس و اتــکا به 

جوانان با تجربه و علمی داخلی آغاز کرد.
مهنــدس ســید مجیــد هدایــت رییس هیــأت مدیره 
شــرکت ملــی صنایع مس ایران بــا بیان این مطلب 
گفت: به دلیل عدم توجه مدیران و دلسوزان واقعی 
این صنعت به مقوله اصلاح ساختار و نادیده گرفتن 
مقولــه حیاتــی »توســعه پایــدار« ظرفیــت عملیاتی 
تولید این شــرکت که در بدو تأســیس ۱۷۰ هزار تن 
کاتد بوده، پس از گذشت سال های متمادی با وجود 
جان فشانی های همکاران با افزایش حدود ۸۰ هزار 
تنی به ظرفیت تولید ۲۵۰ هزار تن کاتد رسیده است.
وی افــزود: ایــن در حالــی اســت که امروز شــاهد آن 
هســتیم که کشــورهای آفریقایی و آمریکای جنوبی 
که سال ها بعد از شرکت ملی مس پا به عرصه تولید 
مس گذاشته اند با توسعه پایدار و چابک، ظرفیت 
تولید خود را به ۸۰۰ هزار تا یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
تن کاتد رسانده اند. بررسی دقیق و علمی این موارد 
اهمیت توجه ویژه به مقوله توسعه و پیشرفت پایدار 

را بیش از پیش نمایان می سازد.
رییس هیأت مدیره شــرکت ملی صنایع مس ایران 
ادامــه داد: تیــم مدیریتــی جدیــد کــه در بهــار ۱۴۰۱ 
مســئولیت را به دســت گرفت، به ســرعت اقدامات 
خــود بــه منظور جبران عقب ماندگی های گذشــته و 
جهــش تولیــد و دســتیابی بــه ظرفیــت ۱ میلیون تن 

کاتد از ماده معدنی را آغاز کرد.
مهندس هدایت گفت: با عنایت به نگاه ویژه مقام 
معظــم رهبــری بــه حــوزه معــدن و صنایــع معدنــی 
کشــور کــه در ســخنرانی اخیرشــان به صراحــت بــه 
عقب ماندگی های این حوزه اشاره داشتند و همچنین 
حمایت های بی بدیل دولت محترم و مردمی و وزیر 
محترم صمت از توسعه معادن، و با امید به الطاف 
بی کــران خداونــد و حمایت همــکاران بزرگوار، طرح 

غدیر در دست طرح ریزی و عملیاتی شدن است.
وی افزود: از مهم ترین اهداف این طرح کلان می توان 
بــه مــواردی از قبیــل »ریل گذاری در مســیر توســعه 
چابــک«، »توانمندســازی شــرکت های زیرمجموعه 
شــرکت ملی مس«، »اســتقرار نظام نوآوری باز« و 

»اشتغال زایی« اشاره کرد.
رییــس هیــأت مدیــره شــرکت ملــی صنایــع مــس 
ایــران، ایــن طــرح را دارای ســه فــاز اصلــی دانســت 
و اظهــار داشــت: فــاز نخســت مربــوط بــه تثبیــت و 
بهینه ســازی ظرفیت تولید فعلی اســت. در این فاز 
تسهیل گری های لازم به منظور پایدارسازی تولید، 
از قبیل نوسازی ناوگان حمل ونقل، طرح های تولید 
انرژی های تجدید پذیر و اصلاح فرایندها در دستور 

کار است.
بــه گفتــه مهنــدس هدایت در فــاز دوم، بهره برداری 
از پروژه های مصوب و در حال اجرا ظرفیت تولید را 
به مرز ۵۵۰ هزار تن کاتد می رساند ضمن اینکه در 
این فاز بهینه سازی فرایندها و استفاده حداکثری از 

ظرفیت تولید داخل در دستور کار است.
وی در ادامــه بــه مشــخصات فاز ســوم اشــاره کرد و 
افــزود: ایــن فــاز از طرح غدیر شــامل مراحل طراحی 
تــا راه انــدازی پروژه های مکمل با هدف دســتیابی به 
ظرفیــت یــک میلیــون تــن کاتــد از مــاده معدنــی در 

سال است. 

تحلیلی ب4 سسئالیت اجت هعی برگها هه در گفت و گا به رک  ن4ا صهحب نظ4 اجت هعی

 مسیر ناهموار 
»مسئولیت اجتماعی« در کرمان

س4ضیه کهربخش: مسئولیت اجتماعی مشارکت در ایجاد توسعه 
پایدار است. سازمان به عنوان ضلع اثرگذار پیامدهای محیطی و 
نقش قابل توجه در حکمرانی خوب سازمانی، مهمترین عامل اجرای 
مسئولیت اجتماعی است. کارکنان سازمانی اولین ذینفعان داخلی 
محسوب می شوند که نشان دهنده توجه سازمان به پتانسیل های 
داخلی و توسعه انسانی است. در مسئولیت اجتماعی بنگاه های 
اقتصادی، توانمندی انسانهای درون سازمان، اولین رکن مسئولیت 
اجتماعی در قبال پیامدهای محیطی است. در واقع زیست پایدار 
باید از درون سازمان تعریف شود و تا گستره ذینفعان و اجتماعات 
خارج از سازمان ادامه پیدا کند.با این نگاه و در شرایطی که مجموعه 
قابل توجهی از بنگاه های اقتصادی و ســازمان ها در اســتان کرمان 
مدعی عمل به مسئولیت اجتماعی هستند و رقابتی در این زمینه 
نیز شکل گرفته، در گفت و گو با »فرنوش حمیدپور« صاحب نظر 
در زمینه مســئولیت اجتماعی ســازمان ها به ارزیابی مســیر ایفای 

مسئولیت اجتماعی در استان کرمان پرداخته ایم.       
بحث مسئولیت اجتماعی بنگاه های اقتصادی و منابع انسانی در ایران 

و کرمان را چگونه می بینید؟
در سال های اخیر این موضوع به شدت در تجارب پژوهش ها و پروژه 
های مختلف تکرار شده. به همین دلیل فکر می کنم بسیار ضروری 
است. استان کرمان با وجود صنایع و معادن و منابع قابل توجهی 
که دارد این روزها بیش از همیشه بحث مسئولیت اجتماعی و "سی 
اسِ آر" توسط مدیران بنگاه های اقتصادی را دنبال می کند. خب در 
ابتدای مسئله بسیار خوشحالیم که بنگاه های اقتصادی به  بحث 
مســئولیت اجتماعی و "ســی اسِ آر" ورود کرده اند. اینً موضوعی 
اســت که جای خرســندی دارد این که مدیران  بحث توســعه پایدار 
را دنبال می کنند و به این موضوع نیز می پردازند. اما مسئله ای 
که کمتر به آن پرداخته می شــود و به نوعی می توانیم بگوییم از 
آن غفلت شده، بحث ذینفعان داخلی است و تمرکز و توجه بنگاه 
های اقتصادی در اجرای مســئولیت اجتماعی بر ذینفعان خارجی 
شــکل گرفته اســت. درحوزه شــناخت ذینفعان خارجی خودشــان 
ســعی مــی کنــد که عوامل و پیامدهای پــروژه را کاهش بدهند. در 
واقع روی اجتماعات انسانی در جاهایی که پروژه آنها اثرات مخرب 
گذاشــته اســت،کار کننــد و بــه نوعــی بتواند مســئولیت اجتماعی 
سازمانی شــان را در قبال جوامع محلی و جوامع آســیب دیده اجرا 
کنند. اما موضوعی که کمتر به آن پرداخته شده و بر اساس ضوابط 
استاندارد مسئولیت اجتماعی است،این است که بحث مسئولیت 
اجتماعی ابتدا از بنگاه شکل می گیرد. توسعه و تجمیع توان درونی 
کارکنــان مــی توانــد روی عوامل بیرونی ســازمان نیــز تاثیر بگذارد. 
تقریباً مســئله مســئولیت اجتماعی و بنگاه های اقتصادی که این 
اواخر بســیار هم در اســتان کرمان پررنگ شــده است شامل توجه 
و تمرکز بر عوامل بیرونی و خارج از بنگاه است و ما ذینفع داخلی 
که همان کارکنان است را نادیده می گیریم. بهتر است که ما به 
جای ذینفع داخلی بگوییم کارکنان سازمانی، بگوییم همه درگیران 
سازمانی، همه کسانی که توانستند به نوعی نقشی هرچند کوچک 
در تشکیل آن سازمان داشته باشند. ما عوامل درونی و بازیگران 
اصلــی ســازمان را در نظــر نمــی گیریــم و بعــد بــه مســئله دوم می 
پردازیم. موضوعی است که یک مقدار مسیر مسئولیت اجتماعی 

را در استان کرمان ناهموار می کند.
حلقه مفقوده منابع انسانی بنگاه های اقتصادی کجاست؟

 در واقع بحث مسئولیت اجتماعی اصلا اجرا نمی شود به این دلیل 
که توانمندسازی پرسنل یا ذینفع داخلی اصلا مدنظر قرار نگرفته 

است. طبق همان ضوابط استاندارد مسئولیت اجتماعی خیلی از 
سازمان ها روی بحث مسئولیت اجتماعی خیلی جدی و خیلی خوب 
کار می کنند اتفاقا ذینفع داخلی را هم تعریف کرده اند اما حوزه "اچِ 
آر" و بحث توانمند سازی پرسنل در چند پکیج رفاهی تعریف شده 
که نتوانسته موضوع »توانمند سازی نیروی انسانی« را فراهم کند. 
یعنی در واقع جذب و توسعه پتانسیل های تمام ذینفعان داخلی 
شکل نمی گیرد در حالی که درواقع ضوابط "سی اسِ آر" صحبت 
از »گفت وگوی اجتماعی« می کند.گفت وگوی اجتماعی می تواند 
لایه های زیرین سازمان را با یک رویکرد از پایین به بالا وارد سطح 
اولیــه ســازمان کنــد تــا تعامل اجتماعی شــکل بگیــرد. گفت وگوی 
اجتماعــی در بحــث اشــتراک تجــارب و شــنیدن صداهــای خاموش 
ســازمان شــکل می گیرد اما به نظر می رســد در اغلب ســازمان ها 
مســئله ای غیرضروری اســت. با ســازمان هایی در ســال های اخیر 
مواجه بودیم که نسبت به گفتگوی اجتماعی هراس دارند به ویژه 
در ســازمان هایی که نیروی کار بیســیک اســت، از یک سری موارد 
مثل نهاد اجتماعی ، گفتگوی اجتماعی ، گفتگو کردن ، کارگروه ، 
گروه ، سخنگوی کارگران یا هر چیزی که می تواند بحث مشارکت 
را در ســازمان ارتقــا بدهــد، تــرس دارند. این امتنــاع مدیران عامل 
به چه دلیل اتفاق می افتد؟ و بعد همان مدیران عامل بیشترین 
تمرکزشــان را بــر حــوزه مســئولیت اجتماعــی خارج از ســازمان می 
گذارند و چطور ما می توانیم بخشی از یک سری بندهای ضوابط 
CSR را اجــرا کنیــم  و بعضــی از بخــش هایش را حذف کنیم به این 

دلیل که بعضی از بخش ها برای ما هراسناک است. 
 چطور می شود فضای یادگیری و نوآوری برای منابع انسانی در سازمان 

ها ایجاد کرد و چقدر اساسا این فضا شکل گرفته است؟
 بسیاری از سازمان ها در همین استان کرمان روی »سازمان نوآور« 
کار مــی کننــد و بســیار هــم خوب روی این حوزه توانمندســازی کار 
می کنند و با یک سری دوره ها و بحث های آموزشی دارند بحث 

نوآوری در سازمان را تامین و تکرار می کنند.
 چطور یک سازمانی می تواند نوآور باشد ولی بحث مشارکت در 
ســازمان یا گفتگو در ســازمان یا شــنیدن صداهای خاموش اتفاق 
نیفتاده باشــد؟ درواقع آن چیزی که در بســیاری از ســازمان ها در 
اســتان کرمان بنا به مشــاهدات من،حلقه مففقوده اســت، بحث 
اینتراکشن و تعامل است. ارتباط وجود دارد، ارتباط بین بخشی، 
ارتبــاط بــالا بــه پایین ارتباط بخش ها بــا همدیگر وجود دارد اما آن 
چیزی که شکل نمی گیرد اینتراکشن و شنیدن صداهای خاموش 
اســت. در نتیجــه خودانگیختگــی افــراد بــرای ابراز وجود بــرای ایده 
پردازی و نوآوری شکل نمی گیرد. آیا چنین چیزی می شود؟ چگونه 
می شود سازمانی را شکل داد و نوآوری را از بیرون به عنوان یک 
رویکرد به این سازمان چسباند؟. نوآوری چقدر با آن سازمان همراه 
می شود؟ آیا نوآوری یک محصول بیرونی است یا از درون سازمان 
باید شــکل بگیرد؟ با این مشــاهدات  متوجه شــدیم نه "ســی اسِ 
آر" آن "سی اسِ آر" است نه در واقع "اچِ آر"ی که داریم کار می 
کنیم می تواند ما را به سمت»مسئولیت اجتماعی« سوق دهد. 
با ســازمان هایی مواجه هســتیم که هدف سازمان، سازمان چابک 
بودن و نوآور اســت.در ســازمان چه اتفاقی می افتد؟ تلنبار قدرت 
و تلنبار دانش. توزیع دانش و توزیع قدرت و روابط بین قدرت در 
ســازمان های ما به شــکل کاملا ســنتی اتفاق می افتد و همه اجزا 
یک سهم همسطح ندارند. ما داریم در سازمان یک سری مواردی 
را تکثیــر و تمریــن مــی کنیم که اصلا با پتانســیل های ســازمانی ما 
همخوانــی ندارنــد. توســعه ذهنــی نیروی انســانی برای ســازمان ها 

موضوعــی کامــلا فانتزی اســت. ما حرف از نــوآوری می زنیم اما در 
یک سازمانی کار می کنیم که قدرت نزد مدیرعامل است و بس. 
قــدرت نــزد ســایر اجزاء نیســت. هیئت مدیره تصمیــم اول و آخر را 
می گیرد آیا این ســازمان با دوره های آموزشــی هر چند با اســاتید 
توانمند، توانمند می شود ؟ قطعا نگرشی نیاز است در بین مدیران 
ســازمان کــه بتوان ذینفعان داخلی ســازمان را بــه معنی واقعی در 
کنارکسانی که سهم دارند از یک سازمان دید و بتوان، فعالیت جدی 
کرد.حتی در حوزه توزیع دانش در سازمان ها، یک بخش سازمان 
کار بسیار جدی و بهره وری بالا دارد و سایر بخش ها به آن بخش 
وصل هســتند. آیا امروز می توانیم در مورد ســازمانی گفتگو کنیم 
که همگام با تغییرات نیست؟ دریک بخش انباشت دانش وجود 
دارد و موضوع، دست چند نفر از افراد کلیدی سازمان است. قطعا 
چنین سازمانی نمی تواند، مسئولیت اجتماعی و بحث های توسعه 

پایدار را هم جدی دنبال کند. 
مسائل مهم سازمانی که مانع از رشد منابع انسانی در سازمان ها و بنگاه 

های اقتصادی می شود را چگونه می توان تشریح کرد؟
 قوانین ســازمان ها در بدو تاســیس ســازمان وضع شــده یعنی ما 
ســازمان هایی داریــم کــه قوانینشــان بــه بیش از پنجاه ســال پیش 
مربوط می شــود یا حتی یک قرن گذشــته. قوانین ســازمان زمانی 
وضع شــده که هســته اولیه سازمان شکل گرفته، چطور سازمانی 
که یک قرن پیش قوانینش شکل گرفته است می تواند پاسخ دهد 
بــه نیــاز امــروز؟ یا می تواند پاســخ دهد به نیــازی که امروز از طرف 
کارمندان شــکل می گیرد؟ خب چه اتفاقی می افتد ما با مســائل 
متفاوت روز مواجه می شویم. قوانین سازمان برای سال های گذشته 
است. به این سوالات پاسخ داده نمی شود یا به شکل جزئی با آن 
برخورد می شود یا به شکل موضعی و موضوعی آن را می بینیم و 
بعد این موضوع سخیف می شود. وقتی کارمندان با پیچیدگی ها 
مواجه می شوند چون امکان حل ندارند آن را به بالادست ارجاع 
می دهند معمولا در بالادســت پرســنل چکار می کنند. ســعی می 
کنند موضوع را خیلی کوچک نشان دهند که مثلا موضوع چندان 
هم بزرگ نیست پس مدیریت از موضوع دید عینی و واقعی ندارد. 
مدیریتی که از مسائل مختلف ابعاد عینی و واقعی ندارد نمی تواند 
نسبت به آنها تصمیم بهتری بگیرد بنابراین  در نهایت آن را میسپارد 
بــه مشــاوران خــارج از ســازمان. مشــاوران ســازمان بــه همــه ابعاد 
سازمان اشراف ندارند و درنتیجه ما نمی توانیم خیلی روی چابکی 
ســازمان حســاب کنیم. پس از آن گروه ها و کارگروه ها و کمیته ها 
تشکیل می شود و سازمان هر روز بزرگ و بزرگ و بزرگتر می شود 
بدون اینکه چابکی ســازمان را در پی داشــته باشــد. موضوعی که 
مطرح می کنم اینکه ما امروز در "سی اسِ آر" چراغی که به خانه 
رواست را روانه مسجد کرد ه ایم. یعنی بیش از اینکه بخواهیم روی 
مسئولیت اجتماعی بنگاه خودمان کار کنیم، خارج از بنگاه خودمان 
کار می کنیم. ابتدا این مسئولیت اجتماعی باید در بنگاه اقتصادی 
کار شود اینکه مسئولیت اجتماعی ما در قبال کارکنانمان چیست؟ 
نهادسازی که بند مسلمّ حوزه مسئولیت اجتماعی براساس ضوابط 
استاندارد کشور خودمان هست را اجرا نمی کنیم و بعد صحبت از 
چابکی سازمان می کنیم .چکیده بحثم این است که توانمندسازی 

و "اچِ آر" از سازمان خودمان شکل می گیرد.

 4ا »ننهد بخش خصاصی« جدی گ4فته ن ی  اد؟

واسطه های توسعه استانی

سحسن جلال پار/ رریس مهبق اتهق ار4ان
اتاق بازرگانی از گذشته تا به امروز خانه تجار بوده و این موضوع بر 
هیچ کس پوشیده نیست. چه آن زمان که بیش از صد سال پیش، 
نــام آن اتــاق تجــارت بــود و چــه حــال که بــه اتاق بازرگانــی، صنایع، 
معادن و کشاورزی شناخته می شود. در تمام این سال ها، اتاق ها به 
امورات اعضای خود رسیدگی می کردند و مطالبات آنها را به گوش 

سیاستمداران و تصمیم گیران می رساندند.
آن طور که در تاریخ ثبت شده، محمد حسن امین الضرب در اواسط 
ســده ســیزدهم توانســت با حمایت تجار زمانه خود برای تشــکیل 
مجلــس وکلای تجــار ایــران موافقــت ناصرالدین شــاه را جلــب کنــد 
و ایــن مجلــس بــا رویکــردی اقتصادی و صلاحیت حقوقی تشــکیل 
شــد. تفکر روشــن امین الضرب در بیش از یک قرن گذشــته، نشان 
می دهــد که احســاس نیــاز فعالان اقتصادی به داشــتن خانه ای که 
از آن خودشان باشد تا بتوانند مسائل مربوط به کسب وکارشان را 
مطرح و دنبال کنند، همواره در جامعه ســاری و جاری بوده اســت؛ 
اگرنه امروز اتاق های بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی نیز مانند 
بسیاری از نهادها که در گذر زمان از میان برداشته و منحل شدند، 
وجــود نداشــت. حــال حفــظ ایــن میــراث بــزرگ بر عهده کنشــگران 
اقتصــادی اســت کــه در اتاق هــای شهرســتان حضــور دارنــد و جمع 
بــزرگ آنهــا اتاق ایران را تشــکیل می دهد. بیراه نیســت اگر بگوییم 
یکی از بازوان توسعه اقتصادی هر کشور، بخش خصوصی و فعالان 
اقتصادی هستند و ایران نیز از این امر مستثنی نیست، ولی آنچه 
در سال های پیشین بر فضای اقتصادی کشور گذشته، غیر از این 
را نشــان می دهد. بخش خصوصی همواره در ایران به حاشــیه رفته 
و ایــن موضــوع بر فعالیت های اتاق های بازرگانی نیز تاثیر گذاشــته 

است، حال آنکه وظایف اتاق ها مشخص است.
اتاق های بازرگانی حافظه تاریخی اقتصادی اســتان ها هســتند. اگر 
در حال حاضر در اتاقی این روند رعایت نمی شود، پس از مهم ترین 
وظیفــه خــود عــدول کــرده اســت، حــال آنکــه خانه هــای تجــار در 

شهرستان ها موظفند مطالباتی که در گذشته بوده، تجارب گذشته، 
محدودیت ها، معذوریت        ها، ممنوعیت        ها، پیشرفت        ها، توسعه        ها و 
موانع پیش روی، نیازها و توســعه اقتصادی اســتان را محفوظ نگاه 
دارند. این موارد نیز باید از استانداری به استاندار دیگر، از فرمانداری 
به فرماندار دیگر و از مدیرکلی به مدیرکل دیگر منتقل شود، چراکه 
متاســفانه در کشــور ما تغییرات در ســطح دولت و حکمرانی بسیار 
زیاد است. هیچ پیشینه        ای از شرایط آن استان نیز به نفر بعد منتقل 
نمی شود، در نتیجه این اتاق ها هستند که به عنوان حافظه تاریخی 

اقتصادی استان باید اولین وظیفه         خود را انجام دهند.
نقش آفرینــی اتاق هــا در توســعه متناســب و متــوازن نیــز موضوعی 
است که نباید از آن به آسانی عبور کرد. شاید بتوان گفت بهترین 
نظارت کننــده و هدایت کننــده         اســتراتژی توســعه اســتان ها، اتاق ها 
هســتند.  از دیگر ســو، اتاق های شهرستان کردینیتور یا اجماع ساز 
هستند. به عبارتی اتاق ها باید بین صنوف، صنایع و موضوعاتی که 
مربوط به منافع ملی و استانی است هماهنگی ایجاد کنند. تضاد 
منافــع در بخش هــای مختلف اقتصادی وجــود دارد؛ آنچه می تواند 
به عنوان هنر اتاق ها نمود پیدا کند، همراه ســازی و هماهنگ کردن 
نظــرات مختلــف اســت. فــرض کنیــد در جایــی تولیدکننــده        ای بــا 
فرآوری کننــده، فرآوری کننــده        ای بــا صادر کننــده، صادر کننــده        ای بــا 
بازرگان داخلی و ... تضاد منافع یا چالش دارند. در این میان، اتاق ها 
بایــد موضــوع را از دریچــه منافع ملی و اســتانی ببینند و نهایتا نظر 
نهایی را به بدنه تصمیم گیران منتقل کنند تا تناسبی بین ارتباطات 
برقرار شود. اصولا اتاق ها پایگاه موازنه جریان        های مختلف اقتصادی 
در مســیر توســعه اســتان ها، توســعه کشــور و منافع ملی هستند. 
اتاق های شهرســتان همچنین در راســتای نیازهای استان، باید بین 
جغرافیای شهرستان های مختلف آن استان هماهنگی به وجود آورند. 
به عنوان مثال شهرســتانی فولاد تولید می کند، شهرســتان دیگری 

تولید لوازم خانگی دارد و شهرستان دیگر کشاورزی فعالی دارد.
عملا اتاق ها باید این تولیدکنندگان را به لحاظ نیازی که دارند، به هم 
وصل کنند. از نظر آنچه که برای توسعه بین استانی نیاز است، این 
هماهنگی از ســوی اتاق ها با اســتاندار و مســوولان استان می تواند 
مســائل را حل کند و امکاناتی از جمله زیرســاخت های لازم، مســیر 
راه و ریل، مســیر حمل ونقل و نیازهای انرژی را از ســوی مســوولان 
اســتانی فراهــم آورد. نبایــد به گونــه ای در اســتان ها عمــل شــود که 
مجموعه        هــای صنعتی شــکل بگیرند، درحالی که فکــری برای انرژی 
و مســیر حمل ونقــل و مســائلی از ایــن قبیــل نشــده باشــد. از دیگر 
وظایف اتاق ها تشــکیل تشــکل ها، نشســت با تشــکل ها و بررسی 
موضوعاتی است که از سوی بخش خصوصی و فعالان اقتصادی به 

این پارلمان منتقل می شود. اتاق های بازرگانی وظیفه دارند به طور 
مداوم نظرات تشکل ها را در راستای منافع ملی و منافع استانی با 
سیاستگذاری        های استان و حکمرانی هماهنگ کنند. علاوه  بر این 
موارد، اتاق ها محلی برای حضور فعالان اقتصادی هســتند، محلی 
بــرای گعده        هــای ماهیانــه که این نشســت        ها می توانــد هم از جهت 
هم اندیشــی مثمرثمر باشــد، هم به جهت آموزشــی و هم به جهت 
هم فکری. در واقع چنین هم اندیشی هایی، فضایی ایجاد می کند که 
اتاق های بازرگانی بتوانند بخشی از مطالبات را بین فعالان اقتصادی 

با تبادل نظر و با هم فکری به نتایج بهتری برسانند.
علاوه بر این، جامعه تجار روزبه روز در حال گســترش اســت. ورود 
تاجران جدید به عرصه تجارت و صنعتگران جوان به عرصه صنعت 
اگرچــه خوشــایند به نظــر می آیــد، امــا چنانچــه بــزرگان اقتصــادی، 
تجربیــات خــود را بــه آنها منتقل نکنند، ســعی و خطای این جامعه 
جوان ممکن است به هدررفت بی رویه منابع منتج شود، از این رو 
اتاق هــای بازرگانــی بــا فراهــم آوردن فضایــی بــرای پــرورش و آموزش 
نیروهــای جــوان فعــال در حوزه هــای اقتصادی، می توانند شــرایط را 
بــرای انتقــال تجربــه به آنها فراهم آورند. نباید فراموش کرد که این 
گروه، سرمایه های کشور هستند و برای هر استان، نمایی از آینده 
اقتصادی محسوب می شوند. اما اینکه چرا اتاق های شهرستان در 
ایران خاموش هستند و صدایی از آنها شنیده نمی شود یا اگر صدایی 
دارند، انعکاس آن زیاد نیست، به جایگاه بخش خصوصی برمی گردد. 
متاسفانه در کشور ما بخش خصوصی خاموش است و تا زمانی که 
منابع کشــور از منابع نفتی، منابع بین نســلی و منابع ملی تامین 
می شود و نیازی به بخش خصوصی احساس نمی شود، همین رویه 
ادامه دارد. سیاستگذاران در ایران به جای اینکه تولید ثروت کنند، 
توزیع ثروت می کنند و چندان اعتنایی به بخش خصوصی ندارند و 

به تبع آن چندان اعتنایی هم به اتاق ها ندارند.
اتاق هــای بازرگانــی نیز شــاید به همین دلیل اســت که مطالبه گری 
ندارنــد و اگــر هــم درخواســتی دارنــد، نتیجــه چندانــی نداشــته؛ اما 
اینکــه آیــا بایــد خانــه فعــالان اقتصــادی اینطــور کرخت باشــد، باید 
بگویم خیر! چراکه با همه این مشــکلات، به نظر می آید که اتاق ها 
می تواننــد فضــا را تا حدی تغییر دهند، هرچند اگر شــرایط کشــور، 
شرایط اولویت دهی به تولید بود و نیاز حکمرانی به منابعی بود که از 
تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی به آنها می رسید  )نه منابعی که از 
منابع ملی است(، حتما مطالبه گری بیشتری هم صورت می گرفت و 
از آن سو، پاسخگویی بیشتری هم اتفاق می افتاد. نهایتا به نظر می آید 
بخش خصوصــی ما آنچنان جدی گرفته نشــده کــه اتاق ها به عنوان 

نمایندگان بخش خصوصی، جدی گرفته شوند.


